
P R E H R A M B E N A  INDUSTRIJA n.sol o
INTERNA IZDAJA

PORTOROŽ

» N a š  g l a s «  izdaja delovna 
organizacija HP Droga, Portorož. 
List urejuje uredniški odbor 
skladno s predpisi. Predsednica 
uredniškega odbora Majda VLA- 
ClC. Odgovorna in glavna 
urednica Albina ŠKAPIN. Tiska 
ZGP Primorski tisk, TOZD Tiskar
na Jadran 1982, v nakladi 2500 
izvodov. List dobijo člani kolek
tiva brezplačno.
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IMA VELESEJMU V ZAGREBU
Se vedno impozantno opremljeni paviljoni, ki smo jih lahko ofo- 

iiškatli od 14. do 29. septembra v Zagrebu skrbno prekrivajo »irels- 
niiičnostt« zagrebškega velesejma. Svetovno znan sejem, na katerem 
si lahko pred leti zasledil višek napredka tehniilke zgublja te  svoje 
prednosti. Temu so vsekakor botrovale zaostrene gospodarske raz
m ere kot posledica svetovne gospodarske kriize, ki' jo v naši državi 
močno občutimo. Da se vsebiina zagrebškega velesejma sipremiiinja 
oziroma namen bledi, dokazuje dejstvo, da se na sejmiu le poredkoma 
sklene pogodba o prodaji din da le-ta postaja vise bolj im bolj mesto 
sporazumevanja, istilka komercialistov.

Sejem  je o rg an iz iran  d v a k ra t letno: spom ladi in  jeseni. Spo
m ladansk i im a težišče predvsem  n a  p reh ram b en ih  artik lih , jesen
ski je širši in  im a večjo m ednarodno  udeležbo

N aša DO že le ta  sodeluje n a  zag rebšk ih  velesejm ih. P rav  tako  
s svojim i artik li sodeluje v ocen jevanju  kvalite te  ind u strijsk ih  p re 
h ram ben ih  proizvodov n a  sejm u, ki je v o k v iru  M ednarodnega 
se jm a p reh ram b en e  in d u strije  in  oprem e za  p reh ram b en o  indu, 
strijo  v Zagrebu. P rincip  ocen jevan ja (o n jem  sm o v  našem  g la 
silu že pisali) je  vedno isti.

Poleg obsto ječega a so rtim an a  proizvodov je DROGA n a  sejm u 
p red stav ila  nekaj novosti. P redstav ila  je nove rib je  proizvode, ki 
p redstav lja jo  p rehod  proizvodnje skuše n a  proizvodnjo sardele, in  
sicer s proizvodi: MAESTRAL, CAMPING, SARDINADA, p red stav ila  
je FOLETNI ČAJ, proizvod TOZD »ZAČIMBA« in  ek s trak te , novo 
p ridobitev  TOZD »SUDEST«. Poleg om enjenih  novosti p a  smo 
lahko  v v e trin ah , od rejen ih  naši delovni o rganizaciji, videli naše 
dobro  poznane in  n a  om enjen ih  ocenjevanjih  p rizn an e  proizvode. 
P rav  tako  ni m an jkalo  rek lam n ih  napisov, k i so rek lam ira li p ro 
izvode HP »DROGA«. Posebno veliki so bili rek lam n i napisi za 
kavo  BARCAFFE in  TURCCAFFE, k i p a  s svojo velikostjo vse
k a k o r niso ponazarja li k v an tite to  proizvodnje, tem več kvalite to  
kave.

Ekstrakti

PIRANSKI DNEVI
V počastitev  40-letnice ustanov itve  jugoslovanske vojne 

m ornarice, pom orstva in  rečn eg a  la d ja rs tv a  in  p razn ik a  ob
čine P iran  1982, je b ila  14. 10. 1982 v A vditoriju  v Portorožu 
o rg an iz iran a  svečana akadem ija . N a svečani akadem iji so 
bile podeljene p lakete  jugoslovanske vojne m ornarice, p lake
te delovnih o rganizacij HP »DROGA« in  Tom osa te r  sreb rn a  
in  z la ta  ja d ra  Splošne plovbe P iran . Sodelovalo je k u ltu rn o  
um etn iško  d ruštvo  K arol P ah o r iz P ira n a  s folklorno in  b a 
letno skupino  te r  s pevskim  zoborom . N astopala  je tu d i god
b a  n a  p ih a la  iz Pule.

P lake ti vojne m ornarice  s ta  za  dolgoletno sodelovanje 
p reje la  tu d i delavca HP »D RO G A « in  sicer tov. PRELAZ 
M arjan  (TOZD »BLAGOVNI PROMET«) sreb rno  in  tov. MU- 
ŠKARDIN Ivan  (TOZD »RIBA«) bronasto. Svečana akade
m ija je b ila  d an  p red  p razn ikom  občine P iran , ki je za  svo
je p raznovan je  p revzela  d a tu m  15. 10. — d a n  u stanov itve  
P om orskega od reda  K oper le ta  1944. N a d an  svečane seje 
skupščine občine P ira n  (p rav  tako  14. 10. 1982) je bila v 
stavb i Splošne plovbe, k je r je se ja  potekala, o rg an iz iran a  
tu d i ra z s ta v a  g lasil OZD in  TOZD. N am an raz s tav e  je bil 
p rik az  n ač in a  obveščanja v zd ruženem  delu  v p iran sk i obči
ni, pom anjkljivosti le-tega in  p red stav itev  tre h  glasil: INFOR
MATOR — Splošna plovba, GLASNIK — THP, NAŠ GLAS — 
HP »DROGA:«.

P rired itve  v počastitev  občinskega p raz n ik a  so se pričele 
19. 9. 1982 s številn im i športn im i p rired itvam i in se zak lju 
čile 23. 10. 1982 z otvoritv ijo  novih prostorov sredn je  pom or
ske in  prom etne šole P iran  v Portorožu. O sredn ja  p rired itev  
pa je b ila  v sekakor svečana akadem ija , ki je občinskem u 
p razn ik u  in  40-letnici u stanov itve  JM V d a la  p ravo  p razn ič
no obeležje.

Proizvodi TOZD Gosad in TOZD Soline
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Med znanimi proizvodi: Maestral, Camping, Sardinada
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GREH JE ZNAN NE PA...
»Z OTVORITVIJO NOVIH PROSTOROV IN REALIZACIJO 

PLANOV HP-DROGA 1976/80 JE REALIZIRAN TUDI PLAN TOZD 
»SUDEST« V GRADIŠČU Z NOVIMI PROIZVODNIMI KAPACITE
TAMI, KI JIH SEDAJ SPUŠČAMO V POGON« so besede, ki so 
bile pred več kot letom  dni objavljene na prvi strani našega gla
sila. Najavljale so otvoritev novih proizvodnih prostorov TOZD 
»SUDEST«, v  avgustu lansko leto.

Ob tej priliki so bile delavcem  TOZD izrečene številne čes
titke za uspešno gospodarjenje v preteklem obdobju in želje za 
nadaljnji poslovni uspeh.

Kaj o teh proizvodnih prostorih, oz proizvodnji lahko rečemo  
danes, po letu dni poslovanja pod veliko težjimi gospodarskimi 
pogoji kot takrat, ko so se v TOZD odločili za izgradnjo investi
cije? V TOZD »SUDEST- sem  se pogovarjala s tehnologinjo V la
sto KOCJAN in z direktorjem TOZD SILA Zvonimirjem.

Vlasti sem  postavila nekaj vprašanj o postrojenju za prede
lavo luščenega riža in o tem, kaj se v TOZD trenutno proizvaja.

KAKO JE S SUROVINO,
Z RIŽEM?

»Pri izgradnji postro jen ja za 
predelavo riža je  bilo predvide
no, da se bo celotna potrebna 
količina luščenega riža uvažala. 
Začetne količine riža (297 ton) 
smo dobili iz Italije. Zaradi om e
jitev  uvoza in pom anjkan ja de
viznih sredstev  pa sedaj riža ne 
morem o uvažati. Tudi ne v ok
v iru  m aloobm ejnega prom eta, ker 
riž ni bil uvrščen v prednostno

listo artik lov  za uvoz. Zato smo 
vezani na domačo surovino, in 
sicer na m akedonski riž in na 
riž, nabavljen  od Zvezne d irek 
cije za rezerve živil SFR J oziro
m a direkcije SR Slovenije, ki je  
večinom a uvoznega porekla. Ta 
riž pogosto ne ustreza kriterijem  
zahtevane kvalitete, ker gre za 
»star« riž, ki ga direkcije pro
dajajo  zaradi obnav ljan ja  rezerv. 
P rav  tako pa ta  riž lahko samo 
pakiram o in s tem  ne izkoristi
mo večine instaliran ih  predelo

valnih  kapacitet. To je  tud i riž 
različnih sort, uvožen iz Burme, 
Koreje, tg ip ta  in  seveda različne 
kvalitete. Polpredelani riž, ki 
smo ga uspeli doslej dobiti v 
M akedoniji pa ni ustrezal zara
di prevelike vlažnosti (15 odstot
kov), kar izpostavlja problem  h it
re  pokvarijivosti surovine pri 
sklauiscenju, oz. bistveno krajšo  
uporabnost predelanega in pak i
ranega riža, kot je  dek larirana. 
t.no izmed rešitev glede nabave 
boljše kvalite te  riža vidim o v so
delovanju s »Crveno zvezdo« iz 
S tipa (zemljodelski industrijsk i 
kom binat) v sm eri sovlaganja v 
susunico riža.

O TEM MI JE NEKAJ VEC 
POVEDAL TOV. SILA:

Možnost za sofinanciranje su 
šilnice v M akedoniji je  velika. 
»Crvena zvezda« iz S tipa p r i
p rav lja  Sam oupravni sporazum  o 
poslovnem  sodelovanju in sovla
ganju  v sušilnico. Vse kaze, da 
bomo lahko svoj delež prispe
vali iz nam enskih sredstev za 
nerazvite, to bo cca 300 m ilijonov 
din obrem enitve za nas TOZD. 
Je  pa to rešitev le glede kvali
tete riža. N ajvečji vzrok, oa r i
ža ni, oz. da proizvodnja (vča
sih) stoji pa je  v neusklajenih  
cenah na jugoslovanskem  trgu. 
R estrikcija  cen velja  le za go
tove proizvode, ne pa za suro
vino in tako lahko m akedonski 
dobavitelj sam  oblikuje ceno ta 
ko kot m u odgovarja.

O PROIZVODNJI RIŽA SEM 
ŠE IZVEDELA

Tov. KOCJAN V.: V planu  je 
navedeno, da m oram o izdelati
1.500.000 kom. — 1000 gram skega 
poliranega riža. Do 30. 8. 1982 
smo proizvedli 103.000 kom. tega 
riža. Poleg tega pa smo v tem  
obdobju opravili uslugo p ak ira 
n ja A vstrijskem u partnerju , in 
sicer 200 ton am eriškega parabo- 
iled riža.

T renutno (2. 9. 1982) im am o na 
zalogi 4 6 1 riža iz m aterialn ih  
rezerv, sorta E M ATA-SUPER 
iz Burme. Sedaj je  v čiščenju. 
Ta količina zadostuje le za 6 dni 
(na dan 7,5 t).

L inija za in stan tiran je  riža 
stoji, ker ni ustrezne surovine. 
Za in stan tiran je  bi m orala biti 
zrna podolgovata in svedrasta. 
M akedonski riž — sorta MONTI- 
CELI ne ustreza, zrna so treb u 
šasta.

NA VPRAŠANJE »KAKO BO 
Z NABAVO RIŽA V BODOČE« 
SEM DOBILA ODGOVOR V DE 
MARKETING PRI BIRSA BO
RISU, raz iskovalcu  n ab av n eg a  
tržišča. Na podlagi analize stan ja  
na tržišču riža predlaga nasled
nje :

— stopiti v akcijo, da d irek 
cija za rezerve živil SR Slove
n ije  pridobi pravico do sam o
stojnega uvoza riža v okviru 
skupno določenega (robni kon
tingent) v višini, ki p ripada Slo
veniji

— čim prejšnja obdelava poten
cialnih dobaviteljev iz M akedo
nije

— vzpostaviti stike z grupacijo  
za oriz proizvodnjo (včlanjenih 
25 proizvajalcev riža v M akedo

niji) p ri P riv redn i kom ori M a
kedonije

— sprem ljan je  časopisa »P ri
vredni pregled«, v katerem  bo 
objava o prodaji riža iz Zvezne 
direkcije za rezerve živil SFRJ

— preučiti možnosti uvoza r i
ža iz Ita lije  preko m aloobm ejne
ga (RK)

— določitev tim a (3—5 članov) 
za realizacijo  potrebnih  ukrepov 
ter oblikovanje strateg ije  bodoče 
nabavne politike za riž

— nadaljevati s sodelovanjem  s 
»Crveno zvezdo«.

KAJ PA OSTALA
PROIZVODNJA?

Vlasta KOCJAN: N eprekinjeno 
dela lin ija  za in stan tiran je  in- 
s tan t m levskih izdelkov, k je r im a 
prioriteto  instan t polenta 450 g. 
Občasno se in stan tira  pšenični 
zdrob, in sicer glede na potrebe 
tržišča in ajdova moka, ki je  
glede na težave s surovino te r
m insko vezana na mesec oktober 
in novem ber.

Ročno se pak ira jo  začimbice; 
surovina je  dom ača in uvozna. 
Uvozne restrikc ije  povzročajo tu 
di tudi precej težav.

Proizvodni proces pridobivanja 
rožičeve moke je  zaradi svoje 
enostavnosti dolgotrajen. Surovi
no šrotam o (razsekamo), sušimo, 
nato jo zm eljem o v moko. To po
čenjam o od ju n ija  meseca.

V skladišču im am o na zalogi 
280 t  rozin, ki p a  jih  za rad i tr e 
nu tne zasičenosti tržišča z rozi
nam i ne pakiram o. P ak ira li jih  
bomo jeseni.

NA NEKAJ VPRAŠANJ O 
EKSTRAKCIJI JE ODGOVORIL 
TOV. SILA

KAKŠNI NAGIBI SO vodili 
TOZD do odločitve o nabavi so
dobne ekstrakcije?

Zelja po višji obliki predela
ve zdravilnih zelišč in da bi pro
dali gotove proizvode ne pa su
rovino.

Surovinsko bazo imamo. K oli
čine, ki jih  ekstrakcija  rab i so za
gotovljene; p rav  tako organiza
cija.

ALI MI LAHKO NA KRAT
KO OPIŠETE DELOVANJE EK- 
STRAKTORJA?

Za razliko od klasične eks trak 
cije se p ri tej ekstrakciji upo
rab lja  ultrazvok. Z njim  se pro
ces prip rave zelišč za ekstrakci
jo sk rajša  s 15 dni n a  30 m inut. 
U ltrazvok razb ije  celične m em 
brane in je  tako izplen večji kot 
pri klasični ekstrakciji. K oncen
trac ija  je  p ro jek tirana na osnovi 
toplotne črpalke; tem peratu re  v 
koncen trato rjih  ne presegajo 
25° C, kar je  pom em bno za suro
vine, ki vsebujejo eterična olja.

KAKŠEN JE ODZIV MOŽNIH 
KUPCEV NAŠIH EKSTRATOV, 
0 7 . KONCENTRATOV IN KA
TERE INDUSTRIJE SO TO?

Analiza trga je  narejena. Ekst
rak ti — koncent"ati zelišč p red 
stav lja jo  kon juk tu rne proizvode,Delavki stresata riž v vsipni jašek silosa
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Del postrojenja za koncentriranje ekstraktov zdravilnih zelišč

Baliranje zdravilnih zelišč

Bližji sozdu?

po katerih je veliko povpraševa
nje tako pri nas kakor v tujini. 
Realno je pričakovati še večje 
možnosti za plasman ekstraktov 
kot za sama zelišča, ker pred
stavljajo finalen produkt le-teh. 
Resnih interesentov za nakup 
ekstraktov je 23. Iz uvoženih po
treb potrošnikov lahko oblikuje
mo sledeč asortiment ekstraktov:
1. kamilica, 2. breza, 3. kopriva, 
4. divji kostanj, 5. menta, 6. pe
lin, 7. encijan, 8. hmelj.

Največ interesa za nakup ek
straktov je zaslediti pri kozme
tični industriji, v industrij alko
holnih pijač ter v prehrambeni 
industriji. Poseben segment po
rabnikov ekstraktov predstavlja 
farmacevtska industrija, saj vsi 
izdelki morajo ustrezati njihovim  
zahtevam (določeno število mi
kroorganizmov v 1 g ekstrakta).

ALI MENITE, DA BI DRUGI 
TOZD V HP »DROGI- LAHKO 
UPORABLJALI TE PROIZVODE 
ZA NADALJNJO PREDELAVO?

Za zdaj bi jih lahko upora
bila le PE »Jelka« iz Vrhnike 
pri proizvodnji instant čajev. Mi
nimalno količino bi jih lahko 
uporabila tudi TOZD »Gosad« za 
aromatizacijo kisov in TOZD 
»Delamaris« pri pripravi ruslov. 
Je pa ekstrakcija bazična indu
strija za cel spekter proizvodov 
in je odvisno od razvoja, od te
ga kaj vse bomo lahko razvili iz 
pridobljenih ekstraktov.

KAJ PA SUROVINSKA 
BAZA?

Surovinsko bazo lahko zagotovi
mo z domačo odkupno mrežo in 
z organizacijo vzgoje. V Vojvo
dini vzgajamo v kooperaciji s 
Pii\.-oni na cca 150 ha kamilico 
in manjše količine pehtrana. Več
ji problem v zvezi s tem pred
stavlja pomanjkanje sredstev za 
nabavo potrebnega števila kom
bajnov.

—o—

Pomanjkanje sredstev za na
bavo komoajnov je ena izmed 
težav, številne in večje so tiste, 
ki jih povzročijo zaostrene go
spodarske razmere, katerim se 
morajo delovne organizacije ne
prestano prilagajati. Direktor 
TOZD »ŠUDEST« je mišljenja, 
da bi se nekaterim nevšečnostim  
tudi lahko izognili s konkretnimi 
zadolžitvami in s tem, da bi o 
mogočih problemih pravočasno 
začeli razm išljati.

Navedel je primer, in sicer iz 
ekstrakcije: Naša DO ima labo
ratorijske priprave za ekstrahira- 
nje, na katerih bi že na njih mo
rali opraviti vse poizkuse in ne 
na postrojenju, vrednem nekaj 
milijard, kot to pri nas počne
mo.

Iz navedenega primera vidimo 
»tudi« s kakšne vrste »težava
mi« se srečujemo. Obenem pa 
iz njega vidimo »tudi« rešitev . . .  
(postaviti je treba tudi odgovor
nost).

Pripravila: Majda VLAClC

11. 10. 1982 je v sejni dvoran i 
sk lad išča  soli p o tek a la  ra z š ir 
jena se ja  K onference s in d ik a ta  
DO HP »DROGA« PORTOROŽ. 
P riso tn i so bili seznan jen i z z a 
ključk i se s tan k a  v.d. Poslovod
n eg a  odbora  za  zd ruževan je  v 
agroživ ilsk i kom pleks te r  z z a 
k ljučk i K olegija d irek to rjev  
TOZD in  članov  KPO naše  de
lovne organizacije .

Z aključke v.d. Poslovodnega 
odbora  je om enjeni kolegij k r i
tično o b rav n av al in  n a  podlagi 
le-teh , spreje l stališča, d a  je 
p red stav n ik e  DPO tre b a  sezna
n iti z vsem i ak tivnostm i n a  po
d ročju  zd ruževan ja, d a  DO A gro- 
ž iv ilstva  zadrži im e DROGA, da 
m o ra  v.d. Poslovodni odbor p r i
p rav iti odgovore n a  v p raša n ja  in  
m orda  na jvažneje  je, o ka te rem  
je bilo n a  seji konference tud i 
največ govora, d a  se ne sm e od
stopa ti od m akroorgan izacije , ki 
je b ila  o b rav n a v an a  n a  zborni 
delavcev. To sta lišče je bilo za 
vzeto v zvezi s pred logom  v.d. 
Poslovodnega odbora, d a  naj bi 
se dejavnost TOZD Sadje in  ze
len jav a  vršila , v TOZD »BLA
GOVNI PROMET« o rg an iz iran a  
ko t področje poslovanja. Kolegij 
je m išljenja, d a  daje m akroor- 
gan izacija  določena v e lab o ra tu  
o združitv i, po k a te rem  naj bi 
delavci TOZD »ŽIVILA« delali 
k asneje  ko t TOZD »Sadje in  ze
lenjava« veliko jasnejše p erspek 
tive  n jihovega položaja.

N a seji konference so b ila  po
sred o v an a  sta lišča, sp re je ta  n a  
M edobčinskem  svetu  ZK in  se 
nan aša jo  p redvsem  n a  kasn itev  
akcij v zvezi z zd ruževan jem  in  
na  nu jnost p rip rav e  S am ouprav 
n ih  sporazum ov o združevanju .
V im enu  K raško-obalnega sve ta  
ZKS je spregovoril tov. ČEHO
VIN Sergej. P oudaril je, d a  p ri 
tem  zd ru žev an ju  ne g re  za  po 
litično idejo am p ak  za  gospo
d arsk o  akcijo, v k a te ro  je bilo 
vloženo veliko dela, energ ije  in  
sredstev . D ejal je, d a  v  seda
n jih  pogojih  gospodarjen ja  je iz
p e ljav a  re fe ren d u m a zah tev n a  
na lo g a  še posebno zato, k e r  se 
je tre b a  boriti, d a  se obdrži nivo 
p ro izvodn!e. V n ad a ljev an ju  je 
om enil, d a  se p ri določenih p ro 
b lem ih  (kot npr. naz iv  firm e) 
ne b i sm eli p reveč ob ira ti in  bi 
m orali po iska ti kom prom ise. 
H k ra ti p a  je opozoril n a  odnose 
s  SOZD HP in n a  nevarnost, ki 
p reti, v ko likor le -ti ne bodo v 
k ra tk e m  času  rešeni.

N ekoliko d ru g ače  p a  je bil 
po jasn jen  prob lem  im ena  nove 
DO A groživ ilstva s s tra n i članov 
DROGE. Č lan KPO za m a rk e 
tin g  EFERL ALFONZ je po jas
nil, d a  je n aša  p ro d a jn a  politi
k a  taka , d a  vso ekonom sko p ro 
p agando  vežem o n a  naziv  firm e. 
K akršnako li sp rem em ba n a  tem  
področju  n as  lahko  veliko stane, 
Če p a  že iščem o kom prom isno 
rešitev , meni, d a  je AGRO-DRO- 
GA p rim erno  im e za  novo DO 
A groživilstva, p rav  tako  pa, d a  
je TIMAV p rim eren  naziv  za 
SOZD, s tem , d a  je sedež DO 
AGRO-DROGA v Portorožu, 
SOZD TIMAV p a  v K opru.

Tov. TUL A rm id iz »BLAGOV
NEGA PROMETA:« se je s tr in ja l 
s tem , d a  m oram o n a jti kom 
prom is, v en d a r n a  realni, eko
nom ski osnovi. Kot p rim er je 
navedel p riso tnost obeh firm  n a

jugoslovanskem  trg u  in  p a  po 
m en, k i g a  im a p ri DROGI te r  
p ri AGRARIJI, p ri čem er je m e
nil, d a  im a za  DROGO to večji 
pom en ko t za  AGRARIO.

V n ad a ljev an ju  je tov. EFERL 
opozoril n a  problem , ki b i se 
p red  delovno organizacijo  pojavil 
v  p rim eru , d a  se DO, k i op
ra v lja  izvozne sto ritve  odloči za 
izstop iz SOZD — k a r  ji n aš i 
p redp isi omogočajo. Zato se je 
zavzel, d a  bi se p red  tak im  po
javom  zavarovali z u strezn im i 
določili v S am oupravnem  sp o ra 
zum u o združitv i. O m eril je še, 
da bodo poob lastila  nove DO š ir 
ša  ko t jih  im a DO HP DROGA 
sedaj. G lede m ešane d ružbe  (ju- 
goslovansko-ita lijansko) IFAPI pa 
je dejal, d a  bo poslovanje po te
kalo  tako  k o t je p red lag a l zača
sen v.d. Poslovodni odbor za 
združitev , in  sicer: IFAPI o sta 
ne v u p rav ljan ju  TOZD RIBA, 
DELAMARIS in  BLAGOVNI 
PROMET, poslovanje p a  se vrši 
p reko  DO JADRAN. N a pod la
gi širše raz p ra v e  v zvezi z om e
n jen im i problem i in  stališči, v 
k a te ro  se je vk ljučila  večina p r i
sotnih , so b ili n a  seji spreje ti 
n asledn ji zaključki:

—• zd ru ž itev  agroživ ilstva  naj 
se izvrši tako, d a  se ob liku je sa 
m o en a  delovna organizacija , kot 
p red lagano  b rez  sprem em b m a
kroorgan izacije , k i je b ila  v 
javn i obravnavi,

—• ta  delovna o rgan izac ija  naj 
se im enuje AGRO-DROGA. N jen 
sedež naj bo v Portorožu.

—• naz iv  SOZD naj bo TIMAV, 
s sedežem  v K opru,

— k e r  je izvoz za  DO iz red 
n eg a  pom ena, naj se prenos zu 
n an je trg o v in sk ih  dejavnosti v DO 
JADRAN SEŽANA dokončno iz
vrši, v p rehodnem  ro k u  tre h  let 
po  združitv i,

—• v okv iru  DSSS naj se o r
g an iz ira  področje za  km etijstvo, 
ki g a  vodi č lan  KPO za področje 
km etijstva.

— do 20. 10. 1982 je treba  pri
praviti Osnutek sam oupravnega 
sporazum a o združitvi v DO ter 
ga takoj predati v javno ob
ravnavo,

— predsedn ik  K oord inacijske
ga  odbo ra  s in d ik a ta  za  zd ruž i
tev  agrož iv ilstva  naj skliče p red 
sedstva  K onference OO ZSS DO 
HP DROGA, DO AGRARIA 
in  DO MPI KRAS S ežana, ki 
naj n a  skupn i seji spreim ejo  do
končno  sta lišče o podan ih  za
k ljučk ih  te g a  sestanka ,

—• v. d. Poslovodnega odbora 
za  zd ruž itev  naj zagotovi p o d a t
ke in  kazalce  o 9-m esečnem  po
slovanju  tem eljn ih  organizacij, 
k i se zd ružu jejo  (tud i poprečne 
OD) — zapisnik  naj se objavi 
vsem  prisotn im , vab ljen im  te r  
u strezn im  organom  v DO AGRA
RIA in  DO MPI KRAS Sežana.

V sled zaključkov, sp re je tih  n a  
seji K onference je p redsednik  
koord inac ijskega odbora bodoče
ga SOZD sk lical predsedstvo  
konferenc DO AGRARIA, KRAS 
in  HP DROGA s točko dn ev n e
g a  reda: P reg led  dosedanjega
dela  g lede zd ru žev an ja  agroživil- 
sko-tu rističnega kom pleksa n a  
obalno -k rašk i reg iji s poudarkom  
n a  agroživilstvo. Z arad i n e p r i
p rav ljenosti p redstavn ikov  tako  
AGRARIE ko t KRASA se je se
ja  zak ljuč ila  b rez sp rejem a k a k r 
šn ihkoli stališč.
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Obisk delovne skupine CK ZKS SOZD HP Ljubljana
Dne 19. oktobra 1982 je SOZD 

HP obiskala delovna skupina CK 
ZKS, ki jo je vodil tov. Emil 
ŠTERN, izvršni sek re tar ZKS za 
organiziranost in razvoj. Sestan
ku so prisostvovali predstavniki 
delovnih organizacij, ki so v se
stavu SOZD hp : HP »DROGA«, 
KOLINSKA, MEDEX, GABROV
KA Dole, P ivovarne LAŠKO in 
TALIŠ ter delovna organizacija 
UNIVIT.

Povabljeni so bili tud i vsi se
k re ta rji osnovnih organizacij ZK 
v delovnih organizacijah in TOZD 
te r sek re tarji občinskih kom ite
jev, k je r im ajo delovne organiza
cije sedež. Uvodno besedo je  po
dal tov. DEŽELAK, v.d. p red 
sednik SOZD. V svoji razlagi je 
ugotovil, da so se delovne orga
nizacije v sestavi HP s sam o
upravn im  sporazum om  o srednje
ročnem  planu  1981. 1. zavezale, 
da bodo v okviru svojih proiz
vodnih program ov dogovorno 
proizvajale izdelke, ki p redstav
lja jo  paralelno proizvodnjo. Teh 
dogovorov se tud i držijo. V rši
jo se skupne razvojne naloge, k a 
kor tudi raziskovanje preko ke
m ijskega in štitu ta  BORIS KID 
RIČ s povezovanjem  strokovnja
kov delovnih organizacij.

Investicijska dejavnost je  bila 
že p ri sp rejem an ju  p lana zm anj
šana. U gotavlja pa se, da tudi 
teh nalog ne bo mogoče realizi
ra ti in  bo potrebno investicije 
prilagoditi dejanskim  m ožnostim  
in potrebam .

Posebno skrb  bo potrebno po
svetiti novi dejavnosti v SOZD 
t.j. združevanje sredstev za n e 
razv ita  področja ter preko skup
n ih  program ov SOZD in DO vpli
vati na investicijsko dejavnost v 
področju, k je r se te investicije 
izvajajo, kot npr. »Čitluk«.

Veliko pozornost bo potrebno 
posvetiti za zagotovitev surovin 
in reprom ateriala, ker že sedaj 
tega prim anjkuje.

Zaradi skupnega nastopa v tu 
jin i se HP povezuje tudi z d ru 
gimi SOZD, sedaj se ustanavlja  
nov konzorcij s ciljem  poveča
nega izvoza in zagotovitve po
trebnih  uvoznih surovin (kava, 
idr.), ker je  cilj povečanje izvo
za in b ilansiran je izvozno-uvoz- 
n ih  potreb. Ob tem  je  tudi po
m em bna ugotovitev, da je  SOZD 
HP v osmih m esecih realiziral 
66 odstotkov p lana izvoza.

V SOZD se m orajo realizira ti 
določila sam oupravnega sporazu
m a o ustanovitv i in terne banke. 
P rav  tako m orajo zaživeti dohod
kovni odnosi ne samo med TOZD 
v delovnih organizacijah am pak 
tudi med delovnim i organizacija
mi v SOZD, in  izven njega, ker 
sedaj so le kupoprodajni. P rav  
tako pom em bna je  ugotovitev, da 
je  SOZD HP sestavljen pretežno iz 
živilsko predelovalne industrije  
te r  d a  je g lavn i p red stav n ik  te 
industrije  v Sloveniji, ki je  dosegel 
dinam ičen razvoj in s tem  po
vsem  opravičil svojo stanovitost 
in obstoj. Ekonomsko politična 
situacija  v zadnjem  času pa ta 
ko dom a kot v svetu prinaša d r
žavi in Sloveniji izrazite p roble
me, ki neposredno vplivajo na 
nada ljn ji razvoj celotnega gospo
darstva in družbe te r se pose
bej odražajo tudi v agroživilstvu. 
Razvoj in organiziranost m očne
ga agroživilskega kom pleksa v 
Sloveniji sta  pogojena tudi z raz

vojem agroživilskih kompleksov 
v ostalih republikah, ki pa im ajo 
močno tendenco, da se z razvojem  
surovinske baze razvijejo  tudi v 
predelovalne kapacitete, proste 
viške živil in  surovin pa usm er
ja jo  v izvoz. To pa objektivno 
slabi razvojne možnosti sloven
ske industrije  v razdrobljen ih  si
stemih.

SOZD HP se m ora razširiti, 
zato so razm išljan ja v naslednjih  
sm ereh :

— HP »DROGA« naj ostane 
v SOZD HP, v kolikor se v k lju 
či tudi v drug sistem  naj bo v 
dveh SOZD, te r  točno opredeli 
svojo aktivnost.

— V SOZD HP naj se v k lju 
čijo delovne organizacije, ki so 
tesno povezane z našo dejavno
stjo  — kot npr.: ETA, ZlTO, 
BELSAD, itd.

— Razgovori z večjim i sistem i 
kot so SOZD KIT se m orajo n a 
daljevati s skupnim  ciljem  u sta 
novitve večjega sistem a agroži- 
vilstva.

Kot drugi uvodničar je  bila se
k re ta rk a  osnovne organizacije 
ZK UNIVIT, ki je  poudarila, da 
je  cilj tega razgovora tud i ugo
toviti, kako delujejo kom unisti 
v osnovnih organizacijah ZK po 
tem eljn ih  organizacijah, delovnih 
organizacijah in  SOZD. To pa za
radi tega, ker se je  čutila nepo
vezanost tak ra t, ko je  bilo po
trebno sprovesti določene akcije 
skupnega interesa.

V razpravi je  bilo ugotovlje
no, da se osnovne organizacije ZK 
v okviru delovnih organizacij 
nekoliko povezujejo v obliki p ro
blem skih konferenc, katere se 
sklicujejo na pobudo osnovnih 
organizacij ali sekretarjev  osnov
nih organizacij, da pa na ravni 
SOZD teh aktivnosti do sedaj ni 
bilo. Ravno tako je  bilo poudar
jeno, da bi m orale osnovne orga
nizacije im eti več m edsebojnih 
posvetovanj in dogovorov, saj bi 
m orale še bolj koristiti problem 
ske konference, na katerih  naj 
bi se dogovarjali o skupnih s ta 
liščih in akcijah. Več bi se m o
rale  povezovati tudi preko ob
činskih, regijskih in republiških 
organov ZK za izvršitev večjih 
skupnih akcij. Zato je  bilo pred
lagano v diskusiji delovne sku 
pine, da bi se m orale osnovne 
organizacije v posam eznih obči
nah organizirati s pomočjo ob
činskih kom itejev za skupno de
lovanje v vseh možnih oblikah 
in se dogovoriti za skupne n a 
loge osnovnih organizacij ZK v 
različnih občinah.

V diskuskiji je  bilo poudarje
no, da se SOZD ne sme zapirati 
za lastne zidove in za reševanje 
večjih nalog bi bilo potrebno, da 
se dogovarja tudi z drugim i aso- 
cijacijam i kot so ABC POM UR
KA, MERKATOR, EMONA in v 
tem  bi m oral biti tudi cilj pove
zovanja.

Na koncu je  bil spreje t p red 
log, da naj se skliče problem ska 
konferenca na ravni SOZD, za 
katero  je  bil predlagan po en 
predstavnik  vsake delovne orga
nizacije za pripravo. Na tej kon
ferenci bi m oralo p riti do izraza:

— razprava o form iran ju  in te r
ne banke,

— dati poudarek na izvoz,

— tehnološki proces,
— nadaljn ji razvoj SOZD in po

udarek  na kvaliteti gospodarje
nja, na dohodkovnih odnosih ne 
pa na bazi kupoprodaje, kot do 
sedaj.

TOZD DELAMARIS si je  p r i
dobil s svojo 100-letno tradicijo  
v Izoli in širšem  okolju ugled na 
gospodarskem  in družbeno-poli- 
tičnem  področju.

V vsem času njegovega delova
n ja  so delavci delali in še delajo 
v težkih delovnih pogojih. Ti po
goji so tud i posledica odhajan ja 
delavcev iz TOZD na druga dela, 
ki so lažja  in boljša. K ljub tem u 
in še ostalim  negativnim  posledi
cam  kot je  pereča stanovanjska 
problem atika, je  uspelo družbe
nopolitičnim  organizacijam  obdr
žati konstruktivno družbenopoli
tično delovanje.

Posebej v zadnjem  času so se 
družbenopolitične organizacije še 
bolj aktivno vključile v delovanje 
še tako težkega gospodarskega 
stanja . P ri tem  mislim o na OOZS, 
OO ZK, OO ZSMS.

D ružbenopolitična aktivnost se 
odraža v ak tiv iran ju  sindikalnih 
skupin, s katerim i se doseže di
rek tn i stik  z vsem i delavci.

Za reševanje osnovnih in poli
tičnih dogodkov v SOZD, je  tre 
ba v vse to vk ljučevati DPO in 
sam oupravne struk ture.

JOŽE ČERNE

V zadnjih  letih se zaposlujejo v 
TOZD v glavnem  delavci iz d ru 
gih republik. Zveza kom unistov 
jih  je  p ritegnila k delovanju, saj 
je  večina novih delavcev sp reje
tih  v ZK prav  iz neposredne pro
izvodnje ne glede na narodno 
pripadnost.

Težki pogoji gospodarjenja so 
prizadeli tud i delavce TOZD DE
LAMARIS. Zavedajoč se pom em 
bnosti izvrševanja izvoznih ob
veznosti, so ob koncu lanskega 
leta pokazali veliko m ero zavesti 
s tem, da so se odzvali pozivu 
sam oupravnih  organov in vod
stvu TOZD te r se polnoštevilno 
udeležili dela na dan prostih  so
bot in tako so v TOZD skoraj 
dosegli fizični plan, k ljub  izpadu 
proizvodnje zaradi pom anjkan ja 
surovine v prvih  mesecih lanske
ga leta. Za svoja vsestranska p r i
zadevanja in dosežke je  TOZD 
D elam aris p rejel občinsko p riz
nanje.

Občinsko priznanje TOZD »DELAMARIS«

Občinsko priznanje TOZD 
Delamaris

,4m..r <? m
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Posodobitev in povečanje proizvodnje ribjih izdelkov
P rip rav lja lna  dela za izvedbo 

investicijskega program a za mo
dernizacijo proizvodnje in pove
čan je izvoza rib jih  izdelkov v 
TOZD DELAMARIS so že v teku.

V p rip rav lja ln ih  delih je  zaje
to rušen je do tra jan ih  in nefunk
cionalnih objektov, kot so sk ladi
šče slane ribe za zorenje, za sod
čke, slanico, sol in predelavo; k a
ran tena gotovih izdelkov; arh iv ; 
skladišče pap irne em balaže; de
lavnice; p raln ica rib jih  zabojev 
in sodčkov te r skladišče zelenjave 
in fižola v skupni površini 
4.769 m2.

Nad skladiščem  zelenjave in 
slanice so b ila stanovanja. Zad
nji stanovalec se je  izselil tako 
rekoč že z gradbišča. Več let n a 
črtovana izpraznitev stanovanj 
je  uspela po zaslugi stanovanjske 
politike v TOZD DELAMARIS, ki 
je  d aja la  absolutno prednost s ta 
novalcem  v objektu, ki je bil 
predviden za rušenje. Zahvala 
gre tudi Sam oupravni stanovan j
ski skupnosti Izola in ne nazad
n je tud i stanovalcem , ki so se v 
nekaj p rim erih  preselili v nepri
m erne prostore, kot začasno reši
tev, da ne bi zadržali pričetka 
p rip rav lja ln ih  del.

V sklopu rušitven ih  del je  bila 
tudi cerkvica Sv. P e tra  na po
vršin i 106 m 2 oz. g radbene po
v ršine  97,75 m 2. C erkvice in  sk u 
p ine borovih dreves ni več, po
rušena je  bila skupaj z objekti 
DELAMARISA ob ulici Ob peči
ni, da bi nared ila  prostor novi, 
sodobni tovarni za predelavo rib.

V kratkem  bo pričelo z m ini
ran jem  za široke izkope tud i P r i
m orje A jdovščina, katerega v r ta l
ni stroj že nekaj dni v rta  lukn-je 
za m iniranje.

Pri rušen ju  objektov in širokih 
izkopih nas ta ja  m aterial, ki ga 
bomo usposobili za nasipavanje 
m orja, da bomo pridobili prostor 
za novo čistilno napravo in m a
n ipulativni prostor z dvem a p r i
vezom a za p ris ta jan je  ribiških la 
dij.

V prihodnje bo tako sk rajšana 
tudi m anipulacija  z ulovljeno r i
bo, odpadel bo kam ionski prevoz 
rib  iz p ristanišča v DELAMA
RIS. Navez za ribiške lad je  pa 
bo še naprej ostal na sedanji lo
kaciji.

Iz porušenih zgradb bo prido
bljeno 4.423 m3 gradbenega m ate
ria la  za nasip v m orje. G radbeni

m aterial, ki im a še uporabno 
vrednost bomo vnovčili. P ripom 
niti pa moram o, da ga je  že ne
kaj nezakonito izginilo.

Iz širokih izkopov bomo dobili 
23.654 m3 kvalitetnega m ateria la  
za nasipavanje v m orje in za za
ščito obale.

Za nasip pod novim  objektom
II. bo potrebnih  5.598 m3, tako da

bo na razpolago za nasipavanje 
m orja skupaj 22.479 m 3.

Idejni p ro jek t za nasipavanje 
m orja  je  že narejen, nanj je  dala 
pozitivno m nenje tud i Luška ka- 
petanija. V sredo 6. 10. 1982 je 
bila tud i lokacijska obravnava. 
P ridob ljena so razna soglasja, ki 
so pred izdajo gradbenega dovo

ljen ja  potrebna. P ričakujem o, da 
bomo dobili gradbeno dovoljenje 
v  nekaj dneh in tako koristno 
uporabili m ateria l od rušen ja  in 
širokih izkopov za pridobitev no
vih površin, nam esto, da bi še 
plačali odvoz tega m ateria la  s 
tovarniškega prostora.

Boris DEBELJAK

Lažje, hitreje in brez zastojev
V naši družbi dajemo velik  

pomen inovatorstvu, veliko je 
bilo o tem  napisanega in za
to je prav, da ga na vseh rav
neh vzpodbujamo. Vsaka pri
java inovacije nas razveseli, kaj
ti m anjša ali večja inovacija 
vedno prinaša določeno gospo
darsko korist. Inovacijam v 
prejšnjih letih, o čemer smo že 
pisali, sta  se v TOZD »DELA
MARIS« pridružili še dve.

P rijavo  inovacij sta predložila 
Miro Petelin, vodja DG Proiz
vodnja rib je  moke, za p rih ranek  
delovnih ur pri separaciji odpad
nih olj in vsedlin te r Cunja 
Ivan, ki dela na najzahtevnejših  
rem ontnih  in orodjarskih  delih 
za odpravo napake p ri zap ira l
nem  stroju.

P redstavljam o vam  oba delav
ca in n juna  predloga:

MIRO PETELIN je  prišel v 
delovno organizacijo že leta 1958.
V vseh teh letih  je  delal na de
lih, k je r m u je  bila poverjena 
skrb, da vzdržuje stroje, sedaj 
pa vodi oddelek rib je  moke, po
leg svojega rednega dela pozna
mo M ira tudi kot aktivnega d ruž
benopolitičnega delavca bodisi v 
sam oupravnih organih in sindi
katu  TOZD in DO.

Njegovo predlagano inovacijo 
je  kom isija za inovacije ocenila 
kot tehnično izboljšavo. Delavski 
svet je  na podlagi izračuna go
spodarske koristi in prav iln ika 
odločil, da se m u izplača od
škodnina.

K ratek  opis inovacije je  nasled
n ji:

P ri sepraciji odpadnih olj in 
vsedlin je  potrebno m ateria l p re 
cediti skozi sito. K er je  m aterial

k iran je  v no tran josti stroja. Na 
stroj je  m ontira l novi del, ki za
v aru je  izpadanje vijakov. Tako ni 
prišlo več do zastojev in okvar 
na stroju, p rav tako  ni bilo po
trebno izdelati nove osovine.

K om isija ni m ogla določiti, 
kakšen bi lahko bil zastoj p ro
izvodnje zaradi take napake. Za
to ni m ogla izračunati gospodar
ske koristi. K om isija je  upošte
vala  tudi to, da bi bilo po treb
no poškodovane dele stro ja  uvo
ziti, zato je  na podlagi p rav iln i
ka predlagala DS TOZD, da se 
m u izplača enkratno  nadom estilo 
za koristni predlog.

O bem a pred lagate ljem a želimo 
še veliko uspeha pri delu in ino
vatorstvu.

Zvezd* RUDL

Miro PETELIN

gost je  bilo treba  ročno mešati
— strgati, da gre surovina skozi 
sito. P ri tem  je  bil zaposlen en 
delavec 16 u r  (2 izmeni). Inova
cija se odlikuje v tem, da s po
močjo elektrom otorja, na kate
rem  je  m ontirano kolo s strgal- 
ko, op rav lja  delo, ki ga je  bilo 
treb a  prej op rav ljati ročno.

CUNJA IVAN je  po poklicu 
strugar. V delovni organizaciji je 
zaposlen že od 1957. leta. V vseh 
teh  letih  je  prizadevno in uspeš
no oprav ljal svoj osnovni poklic.

K om isija za inovacije je  p re 
gledala njegov predlog inovacije 
in ga ocenila kot koristen p red 
log.

P ri obratovanju  novega zapi
ralnega stro ja  je  stalno p rih a 
jalo  do zastojev in hudih  okvar, 
ker so izpadali v ijaki, s ka teri
mi je  pričvrščen datum  za m ar-

Cerkvice Sv. Petra (zaščitnik ribičev) in skupine borovih dreves ni več Ivan CUNJA

Z A H V A L A

Ob boleči izgubi moje dra
ge mame

FRANČIŠKE BERNARDI

se iskreno zahvaljujem sode
lavcem  HP »DROGA« za iz
raženo sožalje, podarjeno 
cvetje ter slovo na njeni 
zadnji poti.

Marija CERNAC

Z A H V A L A

Ob boleči in nenadom est
ljivi izgubi m ojega očeta

ANTONA KRTA

se zahvaljujem  sodelavcem  
TOZD DELAMARIS za cvet
je in tolažilne besede, še po
sebno pa se zahvaljujem  
preddelavkam  in preddelav
cem za vse, kar so v tistih  
težkih trenutkih storili za
me.

Laura PELOZA

Z A H V A L A

Ob nenadni in boleči izgu
bi moje matere

MARIJE JERMAN

se iskreno zahvaljujem  sode
lavcem  oddelka pakirnice 
TOZD »Delamaris« za izka
zano pozornost, izraze soža
lja in podarjeno cvetje.

Žalujoči: hči Marija Rutar 
in sorodstvo
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Devize so tudi v grmovju
Tokrat smo nekaj prostora namenili odkupovalcem zelišč in lav. 

VELUŠČKU, bivšemu delavcu naše delovne organizacije, sedaj samo 
še sodelavcu DROGE.

Tov. VELUŠČEK je kot star in odličen zeliščar veliko pripomo
gel, da je naša DO s prodajo zelišč prodrla na tuja tržišča in se na 
njih uveljavila. Njegova sposobnost prepoznavanja zelišč v naravi je 
enkratna. Težko nadomestljiv pa je njegov poduk o pravilnem nabira
nju zelišč, ki ga daje organizatorjem-odkupovaleem zelišč.

Tov. VELUŠČEK nam je svoj način dela in »svet zelišč«, kj 
ga spoznava in proučuje že od svojega 11-ega leta, predstavil na 
poti v dolino Vipave, Most na Soči in Trnovski gozd. Obiskali smo 
odkupovalce zelišč in se z njimi pogovorili o njihovem delu in 
težavah, s katerimi se srečujejo pri svojem delu.

V Podkraju smo obiskali tov. LIKARJA

Posvet tov. VIDMARJA s tov. VELUŠČKOM

V Šempasu, to je bila naša 
p rva postaja, smo se ustavili pri 
tov. ŠTRUKLJU, ki odkupuje ze
lišča za DROGO že 10 let. Tov. 
VELUŠČEK je  imel s seboj vzo
rec nekega zelišča, ki m u ga je 
poslal neki in teresent iz Nemčije. 
Vzorec rastline  (zdrobljene posu
šene koreninice in vejice) je  bilo 
težko prepoznati. Čut za razpoz
navo zelišč tov. VELUŠČKA ni za
pustil. S tov. ŠTRUKLJEM  sta 
p reiskala zalogo posušenih zelišč 
in našla zaželjeno rastlino. Naj ob 
tem  omenim, da organizatorji — 
odkupovalci m orajo im eti p rim er
ne skladiščne prostore za sh ran je
vanje in sušenje odkupljenih ze
lišč.

Tov. ŠTRUKELJ je prepričan, da 
ima zelišče, ki ga tov. VELUŠČEK 

išče, na zalogi

Prispeli smo v OP Most na 
Soči, ki jo je  ustanovilo podjetje 
GOSAD leta 1955. Leta 1964 se je 
GOSAD prik ljučil DROGI in z 
n jim  OP. Tu smo srečali bivše
ga vodjo postaje tov. BRATINO. 
Tov. BRATINA nam  je  na kratko 
opisal čas, ko je  delal v OP. Raz
like v artik lih  od začetka poslo
van ja  do danes v b istvu ni le 
asortim ent zelišč je  m anjši. P rav  
tako kot nekdaj, tud i danes od
kupujejo  divji oreh, krhliko, pre- 
objedo, planinski pelin, vinsko 
rutico, lipov c v e t . . .  Zadnjih  de
set le t pa odkupujejo tudi lub je 
lipe. Rekel je, da se čuti upada
n je določenih artiklov, predvsem  
zaradi slabe organizacije in nizke 
cene. Tudi zbiralcev-odkupoval- 
cev zelišč je  vedno m anj. Na 
začetku poslovanja OP jih  je  bilo 
okoli 120, sedaj pa jih  je  m orda 
le 30. Eden od vzrokov je  tudi ta, 
da so davčno obrem enjeni.

O današn jih  težavah OP je 
spregovoril RUS Dušan, mladi 
vodja OP. Pravi, da prem alo obi
sku je teren in se zato čuti po- 
m ankanje oživitve le-tega. V ko
likor bi bil veliko odsoten, bi bila 
kontrola nad delom v postaji p re
m ajhna in to bi delavci izkoristi
li. P rim erno delovno silo za to 
delo pa se težko dobi, ker tu  p re
v ladujejo  posebni pogoji dela. 
P rahu  je ogromno, zato pri ta 
kem  deiu vzdržijo le tisti delavci, 
ki jih  to delo veseli. Skladiščni 
prostori so neprim erni in prezalo- 
ženi.

Med pogovorom je tov. VE
LUŠČEK pregledal blago, nam e
njeno za izvoz in dal navodila o 
v rstah  in količini zelišč, ki naj bi 
jih  v postaji nadalje  odkupovali.

Pot nas je  vodila (mimo Lokev) 
v Otlico, k je r smo obiskali tov. 
VIDMAR Avgusta, starega zeliš- 
čarja. V letih od 1960 do 1970 je 
odkupoval zelišča za KZ Vipava, 
od katere je  nadalje  odkupovala

zelišča DROGA. K asneje pa je 
tov. VIDMAR pristopil k DROGI 
in sodeloval z OP Most na Soči. 
P ravi, da je  delo organizatorja- 
odkupovalca zelo odgovorno. V r
ste zelišč je  potrebno dobro po
znati, ker ljud je-nab ira lc i le-te 
rad i podtikaio. Največ težav pa 
je  s ceniki, ker jih  ni. N abiralca 
zanim a cena že spomladi, tako, 
da si lahko pravočasno naredi 
program , kaj bo obiral.

V P odkra ju  smo obiskali tov. 
LIKARJA, p rav  tako organizator- 
ja-odkupovalca. Delati je začel le
ta  1952 v KZ Predm eja, od leta 
1972 pa je  p ri DROGI. Njegovo 
področje dela sega od Javorn ika 
do M ašuna od koder vozi zelišča
v Most na Soči. P ravi, da si mo
ra  vsak organizator-odkupovalec 
pri nabiralcih  zelišč pridobiti za
upanje. Če jih  želi obdržati, m o
ra  za n jih  tud i tvegati in od 
n jih  odkupiti blago, čeprav ni 
prepričan, da ga bo lahko pro
dal. Zato bodo pravi, zvesti nab i
ralci tudi pravilno nabirali. H kra
ti bodo nabira li več v rst zelišč, 
tudi tista poceni. Tov. LIKAR je 
omenil, da je  izgubil cca 30 dob
rih nabiralcev. N abiralci so pred
vsem stari liu d je  in ko um rejo 
ali ne zm orejo več, jih  je  težko 
nadom estiti.

Tako kot s tov. VIDMARJEM, 
se je  tudi s tov. LIKARJEM  tov. 
VELUŠČEK pom enil o letošnjem  
o-nnur, »«'i)1* >n pregledal dolo
čene v rste  zelišč. Pogovorila sta 
sc o OoKUpu v nadalje, o zeliš
čih, ki se bodo nab ira la  ozirom a 
o tistih, ki bodo za določen čas 
in teresantna.

Popotovanje je imelo več n a 
m enov: poduk odkupovalcev ze
lišč s stran i tov. VELUŠČKA, 
uvajan je  p rip ravn ika v delo na 
terenu, predstavitev  tega dela š ir
šem u krogu ljud i in ne nazadnje 
srečanje z organizatorji-odkupo- 
valci. Vsi so bili našega obiska 
izredno veseli, saj so občutili, da 
so del kolektiva DROGE in da je 
njihovo delo cenjeno. In mi, ki 
smo se s tem i ljudm i in n jiho 
vim  delom seznanili smo m išlje
nja, da m ora to delo biti resnič
no cenjeno, saj z izvozom zelišč 
naša DO pridobi precejšen del 
deviz, saj, kakor je  nekdo rekel 
»DEVIZE SO V GRMOVJU, LE 
DOBRO SE JE  TREBA OZRETI 
OKOLI SEBE«.

Sestavila Majda VLAČIČ

SLUŽBO SEM SI HOTEL PO
ISKATI VEČKRAT, A N I
SEM MOGEL, SAJ JE  POV
SOD, KAMOR SEM HOTEL 
ITI VPRAŠATI, ZE NA VRA
TIH PISALO:

»NEZAPOSLENIM VSTOP
PREPOVEDAN!«

V OP Most na Soči
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Ob 10-letnici računalništva v Drugi
Danes, ko je  DE AOP sestav

ni del in hk ra ti nepogrešljiva 
faza v  delovanju naše delovne 
organizacije, si težko p redstav lja
mo, kako zapletena je bila pot 
do take stopnje organiziranosti 
in načina dela, kakršen je  danes 
popolnom a izdelan.

Zam etki RC so se pričeli ro 
jevati že 1. 1970, ko so postali 
ak tualn i razgovori o o rganizira
n ju  skupnega cen tra treh  podje
tij, in sicer bi bili udeleženi 
SLAVNIK Koper, DELAMARIS 
Izola in DROGA Portorož. Ze 
tedaj je  bilo ugotovljeno, da eno
stavne tehnike in m etode obde
lave podatkov, kakršne so bile 
uporabljene, niso mogle zagoto
viti dobrih inform acij pri poslov
nih odločitvah. Zaradi tehničnih 
in finančnih ovir ti načrti sicer 
niso bili uresničeni, DELAMA
RIS pa se je  vk ljučil v že ob
stoječi ERC tovarne TOMOS, k jer 
so oživele tud i prve obdelave.

H krati z obdelavam i so se raz
vija li tudi strokovni kadri — o r
ganizatorji in program erji — saj 
smo imeli ob kasnejšem  najem u 
IBM računaln ika  S/3 že dokaj 
močno ekipo, ki je  vzdrževala že 
obstoječe in organizirala več no
vih aplikacij.

IBM S/3 je  bil tedaj ekonom i
čen sistem  z vsemi bistvenim i 
lastnostm i velik ih  računalnikov 
in sposoben reševati kom pleksno 
problem atiko poslovanja. Instali
ran  je  bil 1. 1973 in za zaposle
ne v ERC ni bil nekaj tu jega in 
nenavadnega, saj so že nekaj let 
delali kot s tranka na Tomoso
vem  IBM sistem u 360.

K ljub vsem u pa je  bila to do
volj velika sprem em ba in izpo
polnitev tako za ERC, kakor za 
celotno organiziranost in delova
n je  p rejšn je organizacije DELA
MARIS.

S tro jne kapacitete so bile za 
začetek sicer dovolj velike in go
tovo tudi ne popolnom a izkori
ščene, a obseg in kakovost dela 
sta  z leti rasla  in računalnik  
je  danes praktično popolnom a za
seden z že utečenim i obdelava
mi, tako da brez časovnih ovir 
ni možna nobena nova obdelava. 
Zlasti je  postal stroj mnogo bolj 
izkoriščen od združitve DROGE 
in DELAMARISA dalje, saj smo 
združili več obdelav in tako 
strojno obdelali vsa najpom em b
nejša področja.

G lavnina dela na s tro ju  teče 
za računovodske in adm in istra
tivne posle te r  za potrebe TOZD 
BLAGOVNI PROMET. P roble
m atična je  frekvenca podatkov, 
saj se večina obdelav m ora za
k ljučiti do 15. v naslednjem  m e
secu, a tudi to smo rešili z o r
ganizacijo izkoriščanja stroja. Z 
leti smo v ERC uvedli vrsto  ob
delav, od katerih  so nekatere 
bolj znane, druge m anj. Gotovo 
je  ena najbolj »znanih« obdela
va osebnih dohodkov, ki je  do
volj kom pleksna in zajem a celo 
v rsto  tabel, analiz in izpisov, ki 
jih  zahteva sam  obračun osebnih 
dohodkov, SDK oz. in te rne evi
dence. Tesno s to obdelavo je 
povezana kadrovska evidenca, 
k je r imamo možnost izpisovanja 
najrazličnejših  tabel in pregle
dov v zvezi s kadrovskim i po
datki.

Obsežna je  m ateria lna  obdela
va, k je r vodimo mesečno eviden
co o prom etu  in  stan ju  zalog

po posam eznih skladiščih in  po
sam eznih artik lih  oz. surovinah 
te r em balaži, inventure te r m no
go drugih tabel, ki jih  po trebu
jejo tako skladiščnik kot m ate
rialno  knjigovodstvo pri svojem 
delu. P rav  tako je  pom em bna 
obdelava fak tu riran ja , ki zajem a 
obdelavo odprem nic, izpis obraz
ca fak tu re  te r  cele v rste  drugih 
izpisov, ki so v veliko pomoč 
pri evidenci fak tu riran ja . Na to 
obdelavo je  vezana evidenca kup 
cev, v kateri vodimo analitiko 
posam eznih kupcev, njihovih dol
gov, plačil, prom etnega davka, 
obsega prom eta s kupci, odprtih  
postavk in podobno. Analogno s 
kupci vodim o podobno evidenco 
o dobaviteljih, ki je  prav  tako 
sam ostojna aplikacija. V sklopu 
tega je dovolj pom em bna tudi 
razdelitev skupnega prihodka, to 
je  razdelitev plačil za prodane 
izdelke TOZD, za katere  op
rav lja  prodajo TOZD BLAGOV
NI PROMET.

N ašteli smo najvažnejše obde
lave, ki oskrbujejo uporabnike s 
potrebnim i izpisi, ki jih  rab ijo  
za delo z zunanjim i službam i ali 
za in terno poslovanje. Poleg vseh 
teh pa obdelujem o še nekatera 
druga področja, ki niso vezana 
na term ine ozirom a druge službe. 
Tako na prim er mesečno obdelu
jem o podatke o av to transportu  
preko potnih nalogov, hk ra ti pa 
izdelujem o tabele stroškov in  iz
koriščenosti transporta .

Mesečno izpisujem o več tabel 
in analiz za m arketinško službo, 
ki po trebuje podatke o prodaji, 
zalogah, dobaviteljih  in podobno. 
Po naročilu pa izpisujem o tudi 
zajete in obdelane podatke za po
trebe m ikrobiološkega oddelka, 
zlasti inform acije o izvedenih 
analizah in  njihovih rezultatih , 
o kakovosti posam eznih artiklov, 
surovin, p a  tudi dobaviteljev itd.

V povezavi s TOZD ZAČIMBA 
občasno izpisujem o obrazce e ti
ket za m ešanice začimb, kar p ri
h ran i veliko časa in  dela.

Ob vseh sprotnih  sprem em bah, 
ki nastajajo  iz dneva v dan, 
praktično pri vseh obdelavah, 
vzdržujem o naštete  ap likacije na 
že om enjenem  računalniku. Tako 
im am o dobro podlago za začetek 
dela na novem  stro ju , ki je  teh 
nično mnogo bolj izpopolnjen in 
nam  nudi možnosti za nastavitev 
ostalih obdelav, ki niso uspele 
p riti do stro jne obdelave, prav  
tako pa naj bi izpopolnili in in 
tegrira li obstoječe obdelave.

Ob naštetih  uspehih pa seve
da ni m anjkalo  problem ov in te 
žav, ki so izvirale iz sub jek tiv 
nih ali objektivnih faktorjev. O r
ganizacija in način dela v DO 
sta se sprem enila, p rav  tako v r 
ste poslov pri posam eznih delih 
in nalogah. Zaposleni so prišli 
do spoznanja, da jim  je stroj v 
veliko pomoč, saj tako odpade 
mnogo ročnega dela in  to pom e
ni sprostitev časa za druge, k re- 
ativnejše posle.

Sestavni del ERC pa ni samo 
del za obdelavo podatkov, tem 
več tudi faza zajem anja podat
kov na m edije, ki so sp rejem lji
vi za avtom atsko obdelavo. Tudi 
na tem  področju so se izvajale 
sprem em be in izboljšave, tako 
smo prešli od luknjaln ikov  k a r
tic preko m agnetnih trakov  tudi 
do zajem a na disketi, ki je  eno

najbolj racionalnih  sredstev za
jem a. T renutno je  faza zajem a
n ja  podatkov cen tralizirana v 
ERC, kasneje pa se bo preko te r
m inalov prestav ila  na izvorna 
m esta n astanka podatkov, k ar je 
n ajp rim ernejša  oblika organizaci
je.

Tak naj bi bil skrčen opis de
la ERC od svojega nastanka pa 
do danes, ko z velikim  optim iz
mom in elanom  vstopam o v no
vo obdobje razvoja ERC, ki ga 
pogojuje nakup novega računal
nika.

Milena CERNIC

TOZD »ŽIVILA« IZOLA opravlja svojo dejavnost tudi v PE Za
greb. V Zagrebu imamo večje skladišče na veletržnici in manjše skla
dišče v centru Zagreba. Poleg tega imamo še manjša priročna skla

dišča poleg tržnic, kjer se vrši prodaja sadja in zelenjave. 
Posnetek na sliki je iz glavnega skladišča. Prikazuje naše delavke
v administraciji, to so: Branka Vrankovič, Mirjana Ključariček, An-

da Lovrič.
Na drugi sliki pa je prostor pred našim skladiščem na veletržnici. 
Seveda moramo takoj povedati, da tam ni samo naše skladišče, tem
več so tudi skladišča ostalih trgovskih podjetij iz cele Jugoslavije.

A. Š.

V skladišču
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Tov. COK Teodor — kontrola parnega kotla

Tovariš Čok je odšel 
v pokoj

Dvigovanje OD za višjo pokojninsko osnovo

P red  nedavnim  je odšel v  
zasluženi pokoj Teodor COK. 
Rodil se je  leta 1921 v  sloven
ski delavski družini v  Lonjer- 
ju  pri Trstu. Tam  se je  tudi 
izšolal in  si pridobil kva lifi
kacijo elektr o-tehnične sm e
ri.

Delovni organizaciji je  ostal 
zvest skoraj 30 let. Prišel je v  
takratno tovarno konzerv A R I-  
GONI in  se zaposlil kot vodja  
elektro delavnice.

Podjetja v  Izoli, ki so se 
ukvarja la  z  živilsko  predelo
valno industrijo  so doživljala  
z  združevanjem  ve like  spre
m em be. V  vsem  tem  času je  
Teodor COK delal na takih  
delih, k i so bila za podjetje  
pom em bna kot npr. — vodja  
priprave dela in  energetike v  
DE Vzdrževanje, vodja službe 
sredstev, pro jektan t v  službi 
za investicije, dela pro jektira
nja in  priprave izgradnje. Pri 
svojem  delu je  bil Teodor 
COK zagnan delavec, svoje iz 
virne ideje je prenašal v  pra
kso, skra tka  pri svojem  delu 
se je  pokazal kot sposoben de
lavec na svojem  strokovnem  
področju. Svoje dragocene de
lovne izkušn je je  prenašal tudi 
na m lajše delavce. Poleg svo
jega rednega dela se je  tudi 
aktivno  vk ljučeva l v  delo sa
m oupravnih organov nekdanje  
delovne organizacije D E LA 
M ARIS, kjer je  opravljal tud i 
pom em bne vodilne funkcije .

V  zadnjih  letih je  v DO 
DROGA bil predsednik disci
plinske kom isije. Tega za h tev 
nega dela se je  lotil odgovor
no in  z  veliko  mero razsodno
sti pripomogel k  pravičnem u  
izrekanju  ukrepov. V  času n je
govega m andata in  pod n je 
govim  vodstvom  je  zaživelo  
delo disciplinske kom isije v  
vseh TOZD v delovni organi
zaciji.

M inilo je že mesec dni, kar 
je  naš Teodor nehal delati. 
K er nas v  tem  času ni prišel 
nič obiskat, smo ga zaželeli v i
deti in  smo ga šli pogledat na 
njegov dom. Oba z ženo sta 
nas z  veseljem  in prisrčno  
sprejela in  izkoristili smo to

priliko, da nam  je povedal še 
nekaj svojih  spom inov na čas, 
k i ga je  preživel m ed nami.

Povedal nam  je, da ga na j
lepši spom ini vežejo na čas, ko 
je  delal v  DE V zdrževanje  
nekdanjega D E LA M AR ISA . 
Organizacija dela je  bila taka, 
da je lahko delovna organizaci
ja izvajala zase tud i investi
cijska dela večjega obsega. V  
največje zadovoljstvo m u je 
bilo, ko so uspešno zaključili 
delo, k i so si ga zadali. Pri 
tem  so izvedli m arsikatero iz 
boljšavo in  celo izum  za pro
izvodnjo, prihranili pa so de
lovni organizaciji prenekateri 
nujno potrebni dinar.

Zelo je bil razočaran, ko je  
prišlo do razform iranja sku p 
nega vzdrževanja, kar je  p ri
neslo samo navidezen prihra
nek  pri osebnih dohodkih, ško
da, ki je nastala s tem , da so 
se delavci in  oprema razdelili 
m ed TOZD ter dezorganizacija  
pri vzdrževanju  je tako velika, 
da njene posledice čutijo vse 
TOZD in  DO še danes.

Zal njegova in  iniciativa n e
katerih sodelavcev za ponovno  
združitev te DE ni naletela na 
ugoden odziv.

R ekel nam  je  še tole: »V ed
no sem pripravljen  priskočiti 
na pomoč svojim  nekdanjim  
sodelavcem  v  DO z znanjem  
in  izkušnjam i, ki sem si jih  
pridobil m ed delom. Svoj pro
sti čas m oram  sicer razpore
ja ti m ed  znance in  prijatelje, 
k i m e potrebujejo, vendar ga 
bo vedno dovolj tud i za vas.

Ž elim  vsem  delavcem  v  HP 
DROGI, da bi uspešno prebro
dili krizno obdobje. M islim , da 
vam  to z  dobro voljo  in pred
vsem  z m edsebojnim  razum e
van jem  in sodelovanjem  ne bo 
težko  doseči.«

Teodorju COKU smo se za
hvalili za vse kar je storil za 
našo delovno organizacijo in  
m u zaželeli, da bi svoj zaslu
ženi pokoj prijetno in  aktivno  
užival. Poslovili smo se od 
njega z željo, da bi nas po
gosto obiskal.

Pripravili: 
Zvezda RUOL in 

Danila SVILIGOJ

Delavci v naši delovni organi
zaciji večkrat sprašu jejo  ali je  
kakšna možnost, da se za s ta re j
še delavce predvidi pravica do 
povečanega osebnega dohodka ne
kaj le t pred upokojitvijo.

Odgovor na to vprašan je  smo 
vzeli iz odgovorov v časopisu za 
p ravna vp rašan ja  P rav n a  p raksa  
(št. 8/82).

V našem  sam oupravnem  sploš
nem  aktu, s katerim  smo pred
videli delitev osebnih dohodkov 
in sklada skupne porabe smo tu 
di sprejeli določilo, po katerem  
ne sm ejo biti stare jši delavci za
rad i slabše delovne zmožnosti 
razporejeni na nižja dela in n a 
loge, oz. na dela, ki so nižje oce
n jena od del, ki so jih  op rav lja 
li, ko so bili m lajši. To pomeni, 
da ne smemo starejšega delavca, 
samo zaradi zm anjševanja delov
ne storilnosti p rik ra jša ti za OD
v prim erjav i z m lajšim  delav
cem.

Po ustavi in zakonu o združe
nem  delu p ripada osebni doho
dek vsakem u delavcu v skladu 
z načelom  delitve po delu in v 
skladu z rastjo  produktivnosti 
njegovega in celotnega družbene
ga dela te r  v skladu z načelom 
solidarnosti delavcev v združe
nem  delu.

Delavci v DO Drogi smo v sa
m oupravnih  splošnih aktih  dolo-

Delavci v delovni organizaci
ji se prem alo poznamo, ker je  
prem alo skupnih akcij, k je r bi 
se srečevali. N ajvečkrat se sre
čujejo posam ezniki — delavci na 
sestankih sam oupravnih  organov 
in na sestankih konference sin
dikata, kakšnih  večjih sodelo
vanj pa ni. Om eniti je  po treb
no le nogometaše, ki so precej 
aktivni in im ajo m edsebojne 
»športne borbe«, k je r se sreču
jejo. V endar pa je  tudi teh, ta 
ko delavcev kot srečanj, p rem a
lo.

Om enila sem sam oupravne or
gane in konferenco sindikata, k je r 
se delavci srečujejo in spozna
vajo. P rav  o konferenci sind ika
ta, ozirom a o organizaciji delav
cev delovne organizacije v obli
ki konference sindikata bi žele
la napisati nekaj pripom b za bo
doče delo.

K onferenca sind ikata  delu je le 
kot oblika vsk la jevan ja stališč 
med osnovnim i organizacijam i in 
p ri sprejem anju  odločitev, ki so 
pom em bne za celotno delovno or
ganizacijo. Osnovne organizacije 
sind ikata po TOZD so v konfe
renco im enovale svoje delegate, 
ki jih  zastopajo pri delu konfe
rence. osnovne organizacije tudi 
prispevajo m ateria lno  za delo 
konference, tako, da prispevajo 
5 odstotkov od članarine, ki se 
zbere vsak mesec v TOZD.

Delavci verje tno  vedo, da se 
65 odstotkov članarine odvaja za 
Občinski sindikalni svet, po spo
razum u za konferenco v delovni 
organizaciji 5 odstotkov, ostalo pa 
ostane za delo osnovnih organi
zacij sindikata.

P ri konferenci sind ikata  bi m o
rali p rip rav iti delovni program  in 
ovrednotenje delovnega p rogra
ma, pri katerem  bi sodelovali iz
vršni odbori po tem eljn ih  organi-

čili osnove in m erila za delitev 
sredstev za osebne dohodke ta 
ko, da OD ustreza rezultatom  
dela posam eznega delavca in n je
govega osebnega prispevka, ki 
ga je  dal s svojim  živim delom 
in z uprav ljan jem  in gospodarje
njem  z družbenim i sredstvi kot 
svojim  in družbenim  m inulim  de
lom k povečanju dohodka tem elj
ne organizacije.

Osebni dohodek delavca je to
rej odvisen od njegovega delov
nega prispevka. Povečanje oseb
n eg a  dohodka, neodvisno od ob
sega, v rs te  in zah tevnosti del 
in  nalog, ki jih delavec op rav 
lja, neodvisno od osnov in m e
ril z a  delitev OD, ki veljajo  za 
d ruge delavce, in neodvisno od 
doseženih rezu lta tov  dela  ni 
sk ladno  z navedenim i načeli.

Mnenje je, da je povsem  ne
dopustno povečevati osebne do
hodke delavcem , ki se jim izte
ka delovna doba, za nekaj zad
njih let pred upokojitvijo samo 
zato, da bi bila potem njihova 
pokojninska osnova višja. Tak
šnega povečanega osebnega do
hodka tudi ne bo m ogoče — 
skladno z drugim odstavkom 33. 
člena statuta SPIZ v SR Slove
niji — všteti v osebni dohodek 
za izračun pokojninske osnove.

Albina ŠKAPIN

zacijah. P rogram  bi lahko zaje
m al ku ltu rno  dejavnost (obisk 
predstav  v A vditoriju  v P ortoro
žu, obisk gledaliških predstav  ali 
oper v L jub ljan i, obiski razstav, 
o rganiziran ja razstav  ob določe
nih prilikah). Lep prim er smo 
im eli v TOZD DELAMARIS, ko 
so organizirali razstavo ročnih 
del njihovih delavcev.

Poleg dosedanjih športn ih  ak 
tivnosti (nogomet, sm učarska sek
cija), bi lahko razv ijali tud i os
ta le  panoge, o katerih  dosedaj 
nismo razm išljali. Poleg ostalih 
športn ih  panog (rokomet, nam iz
ni tenis, itd.), bi lahko razvili 
tudi planinsko sekcijo.

Vedno več je  ljudi, ki obisku
jejo naše planine. Zato im ajo pri 
nekaterih  delovnih organizacijah 
p laninska društva, ki p rire ja jo  iz
lete ne samo v Sloveniji, tem več 
tudi na vrhove v Jugoslaviji in 
izven naših m eja (Italija, A vstri
ja).

Menim, da nisem  zajela vseh 
aktivnosti, ki bi jih  lahko orga
nizirali v okviru konference. T a
ko bi se lahko delavci različnih 
starosti in iz različnih tem eljn ih  
organizacij srečevali p ri skupno 
p lan iran ih  dejavnostih , navezovali 
stike in se dogovarjali izven de
lovnega časa za naslednje akci
je.

Če bodo p rip rav ljen i program i 
dela se tudi delavci ne bodo 
spraševali, zakaj odvajajo  5 od
stotkov za konferenco sind ikata  
(če sploh vsi vemo), ker se bodo 
zavedali, da so ta  sredstva nam e
n jena za njihovo uporabo in da 
sam  znesek 5 odstotkov od čla
narine  ne pom eni dosti, da pa je
v celoti, ko se združijo sredstva 
vseh tem eljn ih  organizacij in 
skupnih  služb, to precej.

Albina ŠKAPIN

Prispevek k našemu 
družbenopolitičnemu življenju
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NAMESTO EKONOMSKEGA KOTIČKA, KER PONAZARJA 
NAŠ SEDANJI EK0N0MSKI1TRENUTEK

vi
Sončnega dopoldneva, 2. julija, 

sm o prejeli delavci TOZD »ZA
ČIMBE« te leg ram  z vsebino: 
»Dne 5. 7. 1982 lahko  dvignete 
dve prikolici tip  4500 ADRIA, 
m ed  7. in  11. uro, n a  našem  
p red stav n ištv u  v L jubljani, T ito
va 127. S seboj p rinesite  peti iz
vod v irm an a  in  pooblastilo«. To
rej srečn i d an  je napočil. Č eprav 
se zdi kom u nem ogoče, je b i
la  »prehojena« pot do teg a  tr e 
n u tk a  pose jana tu d i s trn i.

Pričelo se je s težavam i za  p r i
dobitev  p red rač u n a  za nakup , 
k a jti bile so po trebne določene 
m etode za  njegovo pridobitev  
(VIP — po dom ače »veze in  po
znanstvo«, zabeljeno s sitnostjo  
in  vztra jnostjo ). D elavski svet je 
z navdušen jem  spreje l odločitev 
o nakupu , saj bodo ti objekti 
p rv i otipljivi znanilc i d ružbenega  
s ta n d a rd a  v našem  TOZD. Sle
dilo  je plačilo in  potrpežljivo  ča 
k an je  n a  rok  iz dobave, ki je bil 
naveden  v ponudbi. P rišel je tu 
di ta , v en d a r glej g a  zlom ka. 
Francel te lefon ira  v IMV v N o
vo m esto (po zadolžitvi IO s in 
d ik a ta ) , p a  dobi odgovor »kako 
p a  vam  jih  je sploh uspelo v p la 
č a t i «, z dodatkom  obljube — m o
goče bo p a  čez tr i tedne. Ko m i
ne mesec (za rad i večje verje tno 
sti) F rance l ponovno te lefon ira  
in  jih  ponižno spom ni n a  n jiho 
vo obljubo. Odgovor: »Dobite jih 
20. v mesecu«. M ine 20. tistega 
m eseca, p ride  2. 7. in  s tem  se 
p rične n a ša  zgodba z dvigom  
priko lic  v  L jubljani, v k a te ri so 
sodelovali Ja n ez  iz »Blagovnega 
prom eta« (ne po svoji krivd i), 
D ario  (seveda p redsedn ik  DS 
m ora  b iti zraven) in  pisec. Za
kaj bi bile težave sam o drugje, 
ko p a  jih  lahko  za rad i njihove 
enakom erno  porazdelitve dobim o 
tud i v n aši delovni organizaciji. 
P roblem  je n as ta l s po trd ilom  o 
vplačilu , ki se ni in  n i hotel 
najti, tako  d a  je M ilenca (de
klica, ki sk rb i za f in an č n a  sred 
stva) p risk rb e la  novo potrdilo. 
K arav a n a  k ren e  z eno in  pol
u rn o  zam udo v L jubljano, 
k a ra v a n i so sodelovali: s lužbena 
»katrca« in  Janezov  kom bi, ki 
bo v d u h u  stab ilizac ije  oprav il 
serv is v L jubljani. Po p rihodu  v 
g lavno m esto  repub like  s težavo 
n a jd ev a  p redstavn ištvo  IMV n a  
Titovi, k a jti za rad i njihove sk ro 
m nosti ni opozorila (tab le), ki 
bi nakazovala , kje se n ah a ja . Po
gum no stop iva v p redstavn ištvo  
(D ario in  F rancel), k je r nas  p r i
jazno pozdrav i tovariš »K’va pa 
hoč’ta«. Sedaj že bolj ponižno 
pokaževa te legram . Sledi odgo
vor »mi nič ne vemo, nim am o 
še noben ih  dokum entov«. Posku
ša v a  g a  opozoriti, d a  so le del 
ene celote (IM V), ki bi m orala  
poslovati sk ladno. V en d ar nam  
takoj oriše njihovo globalno po
slovno politiko in  stra teg ijo , da 
o ta k tik i ne govorim o, z n a 
slednjim i besedam i: »Mi v L jub
ljan i delam o po svoje tak o  ko t 
je p rav , oni v N ovem  m esto p a  
po svoje«, (sedaj razum em  n ji
hov gospodarsk i položaj). V en
d a r  p a  se om enjeni tovariš po
tru d i in  te le fo n ira  v Novo m e
sto  (n a  pom oč m u pristop i to 
v arišica  z do lenjskim  naglasom

— naj se ve, d a  so do len jska 
firm a), k je r dobi odgovor, d a  
p rih a ja jo  dokum en ti po pošti. N a 
p red stav n ištv u  se p rične p rep ri
čevanje, kdo bo dokum ente p ri
nesel, k u r ir  a li poštar. Torej r a 
zlog za  stavo, je tu. G lede n a  to, 
da  so prikolice n a  park irišču , se 
tovarišu  pred laga, če si lahko  g re 
va og ledat in  even tua lno  izbe- 
rev a  najini, tako, d a  sk ra jšav a  
postopek, ko dokum enti p rispe
jo. Po k ra jšem  prem isleku  nam a 
dovoli te r  n a ju  napo ti k  to v a
rišu , ki im a nad zo r n ad  p rik o 
licam i (k ljub  tem u, d a  v ečk ra t 
odide iz p red stav n ištv a ). O dpre- 
va prvo prikolico in  si jo »stro
kovno« ogledujeva. U gotavljava 
d a  pri svojem  delu  resn ično  upo
rab lja jo  »funkcionalno analizo  
vrednosti«, k a jti ne m oreva si 
p redstav lja ti, kako  je m ožno še 
poceniti proizvodnjo prikolic n a  
izb ran i m a te ria l in  n a  kvalite to  
m ontaže. Po daljšem  ogledu si 
izbereva dve prikolici (ključ za  
izbiro  — neum en  km et debel 
k rom pir) te r  p očakava  Ja n e z a  iz 
»Blagovnega prom eta«. Takoj po 
prihodu  želi Ja n ez  uveljav iti svo
je bogate izkušn je p ri poslova
n ju  s s tran k a m i te r  g re  v p i
sarno , k je r p ride  do m ajhnega 
v erb a ln eg a  k o n flik ta  (izkaže se, 
d a  izkušn je v p reh ram b en i in 
du striji ne veljajo za  av tom obil
sko). Želodec nas  opom ni, d a  je 
u ra  p reko  11 in  jo združno  u b e 
rem o v bife, ki g a  p ripo roča J a 
nez (n is ta  izgub ila  za u p an ja  v 
Janeza , n avk ljub  n jegovem u re 
la tivnem u  neuspehu  v p red sta v 
ništvu , ki je seveda enak  n a ji
nem u  usp eh u ). Po obilni m ali
ci se napotim o nazaj, k je r sk u 
paj z delavci — k am i p red s ta v 
n iš tv a  ugotovim o —• dokum entov 
ni! U ra  se pom akne p reko  pol
dan, ko se n am  u trn e  misel, kaj, 
če si p risk rb im o tab lice za  p re 
izkušnjo  n a  K resiji v Ljubljani. 
N aprosim o, d a  nam  izdajo po
trd ilo  o lastn ištvu , v en d a r nam  
av to rita tiv n o  zagotovijo, d a  te 
ga  ne po trebujem o in  lahko  do 
bim o tab lice  »brez problem ov«. 
G lede n a  to, d a  im ajo svojo la s t
no poslovno politiko verjam em o, 
d a  vedo, kako  se streže  tej s tv a 
r i  v g lavnem  m estu  te r  jo ube- 
rev a  n a  Kresijo. N avk ljub  z a 
gotov itvam  v p red stav n ištv u  pa 
tovariš ica  n a  K resiji, n ič kaj 
v ljudno  n adere  D ario ta, kako  si 
d rzne  dv ign iti tab lice b rez  do
kum entov , d a  o tehn ičnem  p re 
g ledu  ne govorim o. K er n a ju  
ča k a  še n ap o ren  dan, si rečeva 
»živčki zbor« in  se odpeljeva ob 
visoki frekvenci p ro m eta  v Ljub
ljani, nazaj n a  predstavništvo . 
Tam  p a  n am  vljudno pojasnijo, 
d a  ob tak šn i naši sitnosti ni 
čudno, d a  n am  ne dajo  tablic. 
P rib ližu je  se kazalec  d ru g i uri. 
Glej, n a  pom olu poštar, p a rd o n  
n a  kolesu. Po ažu rn em  p reg le
d u  pošte ugotovijo, d a  so p r i
speli tu d i n aši dokum enti, če
m ur sledi n ih o v  sam ozavestn i 
nasm ešek, k d o r ča k a  — dočaka. 
Po ad m in istra tiv n em  postopku  se 
z D ariom  ponovno o d p rav iva  n a  
Kresijo, k je r po m an jših  p rip e t
lja jih  dobiva tab lice  (Francel 
zah tev a  tablico  za  preizkušn jo , 
toda  tovarišica  n a  d ru g i s tra n i

ugotav lja , d a  im ajo sam o »prob- 
ne«). M ed tem  p a  Ja n ez  p r ip ra 
vi prikolici za  tra n sp o r t (odstra
n i žice, s k a te rim i so bile p r i
kolice p rivezane n a  vagon) te r  
n a ju  p ričak a  n a  n asp ro tn i s tran i 
p redstavn ištva . Ko želim o nam e
s titi tablice, ugotovim o, d a  so 
n am  bile  izdane napačne. Torej 
nazaj n a  p redstavn ištvo , k je r nas 
skuša jo  p rep riča ti, d a  m oram o 
že b iti m i k riv i za  n apako  z 
argum entom , da se  jim  to še ni 
nikoli zgodilo. Po gostobesednem  
ob raču n av an ju  k a ra v a n a  k rene 
(s prikolico) v gozd M artu ljk , 
k je r  je IO s in d ik a ta  (p redsed
nik) sk len il nam estiti prikolici. 
P rva  p riko lica  p rispe  n a  k raj bo
dočega odd iha  ob 18. uri. 
O dpnem o jo te r  g rem o p ro sla 
v it v b ližnji ho te l p rv i del zm a
ge. V hote lu  slišim o žalostno no 
vico, d a  so »m akaronarji«  p re 
m ag ali Brazilce (za popolne ne- 
vedneže p ripom ba — tedaj se je 
odvijalo  svetovno nogom etno  p r 
venstvo). Kot č lan  TOZD »ZA
ČIMBE « F rance l žalostno ugo
tovi, d a  je to  n a jb rž  posledica, 
k e r  n i g ledal tekm e, k a jti n av i
ja  za  B razilce iz čisto proizvod
n ih  nag ibov  (v B raziliji ra s te  
kava, Ita lijan i p a  jo sam o p ra 
žijo in  n am  tak o  jem ljejo posel). 
J a n ez  se po okrepčilu  obrne v

Dne 18. 9. 1982 so se v M a
te riji p ri Kozini srečali športn i
k i DROGE in se pom erili v m a
lem  nogometu.

Srečanje je  bilo organizirano 
ob prilik i prazn ika občine Seža
na. Sodelovale so š tiri ekipe: eki
pa BLAGOVNEGA PROMETA, 
ŽIVIL, SUDESTA in ekipa GO- 
SADA.

Po žrebanju  sta  v prvem  ko
lu igrali ekipa SUDESTA z eki
po ŽIVIL in dosegli rezu ltat 4 :1 
te r ekipa GOSADA proti ekipi 
BLAGOVNEGA PROMETA z re-

Ljubljano po d rugo  prikolico, D a
rio  in  F rance l p a  p ris to p ita  k 
s trokovnem u delu  nam estitve 
prikolice. N ato  se začne vse 
odvija ti z neverje tno  h itrostjo  za 
jugoslovanske razm ere . Jan ez  
pripe lje  d rugo  prikolico  ob 21. 
u ri, ob 23. u r i se  že vsi n a h a 
jam o v L jubljani, k je r oddam o 
kom bi v serv is (da  o m anjši ve
čerji ne govorim o — k lobasa  v 
zaseki) in  p rid rv im o  n a  O balo 
prib ližno  ob 01. uri.

O m enjeni potopis iz Seče v 
M artu ljk , p reh o d n a  p o sta ja  L jub
ljan a  — seveda težko p rehodna, 
jo sestav ljena  z nam enom , da 
opozori poznejše rodove (dvigo- 
valce priko lic IM V), d a  je n a 
b av a  priko lic zah tev n a  s tv a r  in  
zah tev a  popolno psih ično in  f i
zično stab ilnost udeležencev.

ZAPISAL FRANCL iz »ZAČIM
BE « ob av to rizac iji D ario ta  in  
Janeza.

Svoja jabolka sem pošteno p ro 
dajal, n ič n isem  goljufal. K er 
so b ila  zelo črviva, sem  jih  op
rem il s posebnim  napisom : 
»ZA RIBICE«.

zultatom  2 :1. Ekipi, ki sta zm a
gali, sta se pom erili m ed seboj 
za prvo mesto, ostali dve pa za 
tretje. K ončna razvrstitev  je  b i
la :
1. GOSAD
2. SUDEST
3. BLAGOVNI PROMET
4. ŽIVILA

V teh srečan jih  je  b ila  ekipa 
GOSADA že drugič prva in  ta 
ko tud i drugič osvojila prehod
ni pokal. Na koncu so se pom e
rile  ekipe tud i v balinanju .

Jože ČERNE

Ponovno prvi — EKIPA TOZD »GOSAD«

Ponovno prvi
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0  STABILIZACIJI
Saj poznate tisti pregovor: 

Skupaj vozili, skupaj p rev rn i
li — ? No, stabilizacija je  posle
dica ozirom a ukrep, ki sledi ta 
kem u prevračanju . G lede na to, 
da se p ravzaprav  nikoli natanko 
ne ve in ne razišče, ali so k ri
vi konji, voz, voznik ali potniki, 
se vsi našteti poškodovani m ikro
elem enti (vsaka podobnost s poj
mom »škodljivi m ikroorganizm i« 
je  zgolj slučajna!) na vse k rip lje  
otepajo krivde, nakar krivda po 
principu neom ejene solidarne 
odgovornosti preide na vse. R a
zum ljivo je, da se nato  v tej za
gati znajde vsak po svoje, po
m aga pa vsem  boginja Pravica, 
ki je, kot vemo, slepa in torej 
nerodno opleta s tehtnico in m e
čem. Tisti, ki so si v srcu svesti 
svoje krivde, se ji zato previdno 
um aknejo n a  varno, nak a r njeni 
udarci zadenejo nedolžnega po- 
časneta, ki v svoji preproščini 
verjam e, da se m u ne m ore nič 
zgoditi, pa se m u ne m udi be
žati. Vsemu, kar sledi, rečemo 
stabilizacija: kriv  ali ne kriv, 
zadet z mečem ali s tehtnico — 
voz je  treba popraviti in dvig
niti.

Način, kako spraviti zavožene 
stvari v stare, dobre tire, je  en 
sam : varčevati! To je  p ravza
p rav  bistvo stabilizacije. K ot pri 
večini stvari pa je  tud i z varče
vanjem  tako, da je  toliko oblik 
tega nepriljub ljenega vsiljivca 
kolikor je ljudi, delovnih orga
nizacij in družbenih fak torjev  
nasploh. Se najprej je  opaziti

vsesplošno varčevanje v trgo
vinah. Le-te varčujejo  s polica
mi in jih  ne preobrem enjujejo  
z blagom, da se ne bi usločile 
in počile, kar bi imelo za po
sledico stroške pri nakupu novih. 
Tudi s pašniki očitno varču je
mo, saj če sklepam o po praznih 
kavljih  v m esnicah, se po naši 
lepi deželi ne pase več toliko 
živine kot nekdaj. Da bi varče
vali z obrazci za zdravniške re 
cepte, smo začeli najp re j varče
vati s kavo in na ta  način zm anj
šali število bolnikov z visokim 
krvnm  pritiskom , kar istočasno 
pom eni tudi varčevanje z zdrav i
li za zm anjšan je pritiska. Tovar
ne varčujejo  pri proizvodnji p ra l
n ih praškov, k a r potegne za se
boj v a rčevan je  z vodo. Le n a j
bolj zagrizeni razsipneži trd o v ra t
no kupujejo  pralne  praške v T r
stu  in na ta  način ogrožajo nor
m alen potek stabilizacije. Glede 
na to, da je  začela večina vest
n ih  občanov varčevati s hrano, 
nam  je  zlahka uspelo preiti tu 
di na varčevanje s toaletnim  p a
pirjem .

Se posebej je  treba  om eniti in 
pohvaliti vsesplošno varčevanje 
znotraj delovnih organizacij. Tu 
poznamo njihove vestne člane, ki 
varčujejo  s pap irjem  in telefon
skim i razgovori vglavnem  tako, 
da se preprosto za nekaj u r 
um aknejo iz p isarn  k najb ližji 
točilni mizi in na ta  način us
pešno štedijo z osnovnim i sred
stvi. Če upoštevam o, da k a r m r
goli vogalov, k je r bog roko ven

moli, potem  nam  je  lahko ja s
no, koliko p rivarču jejo  na tak 
način. D ruga oblika takega v a r
čevanja so tudi m aratonski se
stanki, zlasti koristni pozimi, ko 
nam esto v dvajsetih  p isarnah go
ri luč samo v sejni sobi in to 
rej to pom eni občuten prih ranek  
pri električni energiji. No, ko smo 
že ravno pri energiji velja  om e
niti, da bi z m alo iznajdljivosti 
ti in oni delegati vso zimo lah 
ko varčevali s kurjavo, če bi 
nam esto trd ih  ali tekočih goriv 
za ogrevanje stanovanj uporab i
li kar gradiva, ki jim  jih  poši
lja jo  razne SIS in PIS. Žal tu 
di prem alo varčujem o z benci
nom, razen tistih  vestnih obča
nov, ki službene avtom obile upo
rab lja jo  v privatne  nam ene, pri 
čem er se stroški in poraba raz
delijo na več sto glav in je  to
rej p rih ranek  občuten. Se ved
no pa opažamo, da se družine 
vozijo na izlete s svojim i av to
mobili nam esto da bi se poslu

ževale javn ih  prevoznih sredstev, 
p ri tem  pa vseeno ni mogoče za
nem ariti p rih ran k a  s pap irjem  za 
vozne karte.

Mislim, da rahlo  grajo  zaslu
žijo tudi časopisna podjetja, ki 
tiskajo članke z m astnim i n a
slovi, zlasti kadar gre za članke, 
ki opozarjajo na določena po
m an jkan ja  blaga v naših trgovi
nah ; drobno tiskan naslov bi či
sto zadostoval, saj bi ga m arsi
kdo spregledal in tako p rih ran il 
nekaj živcev. N asprotno pa časo
pisi ne štedijo z obljubam i, da 
o lažeh v zvezi z vrem enom  n i
ti ne govorimo. Predlagam , da 
se stvari razišče in da v javno 
razpravo.

Sodim, da sem z vsem  zgoraj 
navedenim  izčrpno podala b ist
vo stabilizacije in varčevanja in 
torej zaključujem  članek, da mi 
kdo m orebiti ne bi očital, da ne 
štedim  z besedam i in tiskarsko 
barvo.

S. POŽAR

EKIPA TOZD »SUDEST«

Kdaj ste prvič opazili, da ste zadovoljni z osebnim dohodkom?

V uredništvo glasila je pri
spelo skupaj 21 rešitev. Dobitni
ki nagrad so:

POŽAR Irena — DSSS, 5AJI- 
NA Lojzka — DSSS, URLIH Te
reza — DSSS.

P, S.: Kljub velikemu številu 
prispelih križank iz OP Novo m e
sto, ni med dobitniki Novomešča- 
nov, ker so bile vse rešitve kri
žank napačne.

Pravilna rešitev: SUHE GOBE, 
KOTLJE, NK, P, MAO, OSIM, 
MIR, PRIGODE, PO, RAINIER, 
VS, REPA, ROA, A, OU, ORAN, 
AS, OD, MD, ITD, ODTOK, AAR, 
ZE, URA, KROP, O, VRISK, MO
NOLOG, A, OTA, R, ILIRI, JA, 
AN, VATIKAN, ANT, VALETA, 
H. LORD, I, IV, CAR, EDI, 
UMAG, MIKE, CA, LJ, MA, 
AJON, H, AJ, LATERAN, PA
PIR. RO, K, TI, DROGA POR
TOROŽ.
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